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Projekt ten, wspó³finansowany przez Uniê Europejsk¹,
przyczynia siê do zmniejszenia ró¿nic gospodarczych

 i spo³ecznych pomiêdzy obywatelami Unii.

BIULETYN OPRACOWA£ ZESPÓ£:

W dniu 28 lipca og³oszono konkurs na �Opraco-
wanie Koncepcji Budowlano-Technologicznej na
Modernizacjê i Rozbudowê Komunalnej Oczysz-
czalni �cieków w Technologii Reaktora o Dzia³a-
niu Sekwencyjnym w ¯ywcu� dla oczyszczalni
�cieków MPWiK w ¯ywcu .

22 sierpnia odby³o siê pierwsze posiedzenie S¹du
Konkursowego, w którym do konkursu dopuszczo-
no jeden wniosek. Do dnia 26 wrze�nia 2005 powin-
na zostaæ z³o¿ona praca konkursowa.

Celem konkursu jest wy³onienie najlepszej, efek-
tywnej technologicznie i eksploatacyjnie, koncep-

Konkurs na modernizacjê
cji docelowego uk³adu funkcjonalnego, na skutecz-
ne oczyszczanie �cieków � w czê�ci mechanicznej
i biologicznej, wraz z uwzglêdnieniem gospodarki
osadowej, pozwalaj¹cej na zwiêkszenie przepusto-
wo�ci.  Nagrod¹ w konkursie bêdzie zaproszenie
autora zwyciêskiej pracy do negocjacji w trybie za-
mówienia z wolnej rêki i podpisania umowy na
opracowanie dokumentacji projektowej.

Modernizacja i rozbudowa istniej¹cej oczysz-
czalni �cieków obejmowaæ bêdzie procesy
oczyszczania, gospodarkê osadow¹ z systemem
monitoringu i sterowania obejmuj¹c¹ równie¿

ochronê przed wy³adowaniami atmosferyczny-
mi. Przedmiot opracowania powinien spe³niaæ
wymagania w zakresie przepisów prawnych Rze-
czypospolitej Polskiej i Unii Europejskiej, doty-
cz¹cych ochrony �rodowiska, prawa wodnego
i zasad postêpowania z odpadami, oraz wyma-
gania BHP i ppo¿.

Warto wspomnieæ, ¿e realizacja planowanej in-
westycji, nie spowoduje zatrzymania dotychczaso-
wej pracy oczyszczalni. MK
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Konkurs �Przyroda to MY�



MAJ 2005 Czyste Gminy2

Gmina  Gilowice
So³ectwa: Gilowice, Rychwa³d
Ludno�æ: 5 650
Powierzchnia: 28 km2

Wójt: Aleksander Sat³awa
Przew. Rady Gminy: Jan Ma³ysiak
Urz¹d Gminy w Gilowicach
Gilowice 800
34-322 Gilowice
tel. (33) 865-30-20; fax  863-33-72
www.zywiecczyzna.pl/gilowice/

Jak wygl¹da stan ekologii w gmi-
nie Gilowice?
� Je¿eli chodzi o �mieci to jeste�my

cz³onkiem spó³ki Beskid, która wy-
wozi �mieci z naszej gminy na sk³a-
dowisko do ¯ywca. Mo¿na powie-
dzieæ ¿e problem odpadów jest u nas
rozwi¹zany w 60 proc. Musimy upo-
raæ siê z odpadami nietypowymi ta-
kimi jak akumulatory, opony, ¿u¿el,
resztki lekarstw. Najwiêkszym zada-
niem jest obecnie kanalizacja gminy.
Mamy dwie oczyszczalnie, przy

Rozmowa z ALEKSANDREM SAT£AW¥ wójtem gminy Gilowice.

Szkole Podstawowej w Gilowicach i
o�rodku wczasowym Budryk. W³a-
�nie potrzeba zbudowania sieci ka-
nalizacyjnej sta³a siê powodem wst¹-
pienia gminy do Zwi¹zku Miêdzyg-
minnego ds. Ekologii.
Jakie s¹ plany na najbli¿szy czas ?
� Rozpatrujemy sprawê zakoñczenia
budowy sieci wodoci¹gowej. Obec-
nie  oko³o 60 proc. budynków pod³¹-
czonych jest do gminnej sieci wodo-
ci¹gowej. Chcemy dokoñczyæ budo-

wê ujêcia wody na Potoku Bez Na-
zwy oraz zbudowaæ 6 km sieci g³ów-
nej co umo¿liwi pod³¹czenie do sieci
wszystkich mieszkañców. Potrzebna
jest równie¿ inwestycja w zakresie
budowy szybkich filtrów w Gilowi-
cach oraz zbiornika wodnego o po-
jemno�ci 500m sze�ciennych na gra-
nicy Rychwa³du i gminy  �winna.
Zrealizowanie tych projektów po-

Tradycja i rozwój

zwoli na zapewnienie mieszkañcom
gminy dostêpu do wody przez naj-
bli¿sze kilkana�cie lat. Wszystkie
omówione przeze mnie inwestycje s¹
obecnie oceniane i analizowane przez
ekspertów. Zadania te powinny zo-
staæ zrealizowane w przeci¹gu 4 � 5
lat.
Jakie inne zadania stoj¹ przed
Zwi¹zkiem po skanalizowaniu
gmin?
� Zwi¹zek mo¿e funkcjonowaæ na in-
nych p³aszczyznach. Rozpatrywany
by³ projekt regulacji potoków gór-
skich, zapór przeciw rumoszowych.
Istnieje równie¿ ca³y szereg zadañ
które mo¿na wspólnie, na ponad-
gminnej p³aszczy�nie rozwi¹zaæ.
Mam na my�li budowê nowych �cie-

¿ek rowerowych, pozyskiwanie �rod-
ków z Unii Europejskiej. Na pozio-
mie powiatu ³atwiej uzyskaæ wiêksze
fundusze, chocia¿ nie powinni�my
zapominaæ o tak zwanych miêkkich
projektach, na ma³¹ skalê. Dofinan-
sowywanie dzia³alno�ci kulturalnej i
podtrzymywanie lokalnej tradycji to
równie¿ wa¿ne zadanie.
Jak wygl¹da baza szkolna?
� Baza szkolna w mojej gminie to:
Szko³a Podstawowa i Gimnazjum w
Gilowicach, z pe³nowymiarow¹ hal¹
sportow¹, nowoczesn¹ sto³ówk¹, sa-
lami komputerowymi, boiskiem do
pi³ki no¿nej i terenowymi urz¹dze-
niami sportowymi. W Rychwa³dzie
funkcjonuje Zespó³ Szkó³ - budynek
jest po kapitalnym remoncie. Ponad-

to na terenie gminy, w ka¿dej wsi
jest Przedszkole Publiczne. Co roku
przeznaczamy z bud¿etu gminy
�rodki na remonty i inwestycje
szkolne. W najbli¿szym czasie pla-
nujemy budowê sali gimnastycznej
i nowego przedszkola w Rychwa³-
dzie.
Jakie s¹ bie¿¹ce dzia³ania gminy?
� Musimy siê uporaæ z problemem
budowy nowych i remontem starych
dróg. Staramy siê o pozyskanie �rod-
ków unijnych na budowê przedszko-
la w Rychwa³dzie. Od powiatu przej-
mujemy O�rodek Zdrowia w Gilowi-
cach, wi¹¿e siê to z jego remontem.
Z³o¿yli�my wniosek o budowê amfi-
teatru w Gilowicach. Jak równie¿ je-
ste�my przed podpisaniem umowy z
Ministerstwem Edukacji Narodowej

i Sportu na realizacjê projektu �Ze-
spó³ treningowych skoczni narciar-
skich�
W jaki sposób zareklamowa³by Pan
Gilowice wszystkim tym którzy szu-
kaj¹ miejsca na wypoczynek?
� Gmina Gilowice to miejsce gdzie
mo¿na odetchn¹æ czystym powie-
trzem i za¿yæ k¹pieli w czystych
wodach. Atut to równie¿ blisko�æ
Jeziora ̄ ywieckiego, Szczyrku, S³o-
wacji. Mo¿na tutaj za³o¿yæ bazê za-
równo na lato jak i zimê. Mo¿na u
nas aktywnie wypoczywaæ w go-
spodarstwach agroturystycznych.
Uprawiaæ turystykê piesz¹ i rowero-
w¹, podziwiaæ piêkne krajobrazy i
zwiedzaæ zabytkowe ko�cio³y, ka-

pliczki. Na szczególna uwagê zas³u-
guje Sanktuarium Maryjne z cudow-
nym Obrazem Matki Boskiej Ry-
chwa³dzkiej. Warto równie¿ odwie-
dziæ, znanego w ca³ym kraju ziela-
rza Ojca Grzegorza Sroka.

Proszê powiedzieæ kilka s³ów o sobie.
� Mam 54 lata, jestem ¿onaty mam
czwórkê dzieci. Dwoje z nich ju¿ pra-
cuje, dwoje uczy siê.  Ukoñczy³em Aka-
demiê Górniczo � Hutnicza w Krako-
wie. Wójtem Gilowic jestem od  1990
roku, czwart¹ kadencjê. Lubiê aktyw-
nie wypoczywaæ, je¿d¿ê na nartach.
Dziêkujê za rozmowê
Rozmawia³ BART£OMIEJ £ÊCZEK
.

Rychwa³d. Sanktuarium Matki Bo¿ej Rychwa³dzkiej. Wielowiekowy kult Matki
Bo¿ej Rychwa³dzkiej zosta³ uwieñczony 18 lipca 1965 r., gdy obraz ukoro-
nowano papieskimi koronami. Aktu tego dokona³ kard. Stefan Wyszyñski,
Prymas Polski i kard. Karol Wojty³a, metropolita krakowski

 Budynek Ochotniczej Stra¿y Po¿arnej w Gilowicach

Drewniany ko�ció³ p.w. �w. Andrzeja  z pierwszej po³owy XVI wieku

Gilowice. Centrum

Gilowice: Pomnik na cze�æ Ja-
snogórskiej Pani, postawiony dla
upamiêtnienia nawiedzeñ parafii
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Gmina  Lipowa
So³ectwa: Lipowa, Le�na, Ostre, Sienna, S³otwina, Twardorzeczka
Ludno�æ: 9 400
Powierzchnia: 58 km2

Wójt: Wojciech Zuziak
Przew. Rady Gminy: Jerzy Knapek
Urz¹d Gminy w Lipowej
Lipowa 708
34-324 Lipowa
tel. 867-06-22, fax. 867-18-49,
www.ug-lipowa.com

Oaza spokoju
Rozmowa z WOJCIECHEM ZUZIAKIEM wójtem gminy Lipowa

Dlaczego gmina sta³a siê cz³onkiem
Zwi¹zku Miêdzygminnego ds. Eko-
logii?
� Dlatego ¿e program ochrony wód
Jeziora ¯ywieckiego rozwi¹zuje
sprawê ekologii w sposób komplek-
sowy dla ca³ego regionu. Wa¿nym
powodem naszego wst¹pienia
w struktury Zwi¹zku jest kwestia fi-
nansów. Dochód na jednego miesz-
kañca jest w naszej gminie stosunko-
wo niski, a koszty inwestycji zwi¹-
zanych z kanalizacj¹, budow¹
oczyszczalni s¹ wysokie. Ubieganie
siê o �rodki Unii Europejskiej jest
du¿o ³atwiejsze dla podmiotów du-
¿ych, takich jak Zwi¹zek Miêdzyg-
minny ds. Ekologii.

Jakie dzia³ania proekologiczne zo-
sta³y dotychczas zrealizowane?
� Przede wszystkim mamy dokumen-
tacjê dotycz¹c¹ budowy kanalizacji
i wodoci¹gu na terenie ca³ej gminy.
Dotychczas skanalizowali�my i zwo-
doci¹gowali�my ca³¹ wioskê Sienn¹,
cze�æ Lipowej centrum, gdzie zmoder-

nizowali�my oczyszczalniê. Ca³a gmi-
na jest obecnie zgazyfikowana. Je¿eli
chodzi o innego rodzaju dzia³ania pro-
ekologiczne to jeste�my cz³onkami
spó³ki Beskid, co pozwoli³o nam roz-
wi¹zaæ problem wywozu i sk³adowa-

nia odpadów. Mieszkañcy podpisali
indywidualne umowy na wywóz
�mieci. Prowadzimy równie¿ konkurs
�Segreguj z nami�, w którym mo¿na
wygraæ cenne nagrody. W tym roku
³¹czna suma nagród wynios³a 11 tys.
z³otych, mo¿na by³o wygraæ kompu-
ter, telewizor oraz sprzêt gospodarstwa
domowego. Sponsorem konkursu jest
Browar ¯ywiec. Uczestnikami kon-
kursu s¹ wszyscy mieszkañcy, którzy
segreguj¹ �mieci, natomiast do �cis³e-
go fina³u wchodz¹ te gospodarstwa,
które �mieci oddaj¹ najwiêcej. Dziêki
tego typu dzia³aniom staramy siê pod-
nosiæ �wiadomo�æ ekologiczn¹ na-
szych mieszkañców. Oczywistym jest,
¿e trudno zmieniæ sposób my�lenia
osób starszych, dlatego w³a�nie stara-
my siê budowaæ wspomnian¹ �wiado-
mo�æ ekologiczn¹ zw³aszcza u naj-
m³odszych.
Jakie inwestycje planujecie wyko-
naæ w najbli¿szym czasie?
� Zgodnie z planem rozwoju lokalne-
go, który zosta³ przyjêty, nasze g³ów-

ne dzia³ania skupiaæ siê bêd¹ na bu-
dowie kanalizacji i wodoci¹gów. Bê-
dziemy równie¿ budowali sieæ dróg,
ale to nast¹pi dopiero po skanalizowa-
niu, poniewa¿ g³ówne ci¹gi kanaliza-
cji id¹ drogami. W planie zagospoda-

rowania przestrzennego s¹ ujête sieci
wodoci¹gowe i kanalizacyjne.
Jak¹ rolê odgrywaæ powinien Zwi¹-
zek po zakoñczeniu prac zwi¹za-
nych z kanalizacja?
� Kanalizacja to g³ówne zadanie
Zwi¹zku, nasza gmina i gmina ̄ ywiec

ze wzglêdu na gêst¹ zabudowê wnio-
s³y o równoleg³e tworzenie sieci ka-
nalizacyjnej i wodoci¹gowej. Program
dzia³añ Zwi¹zku zosta³ poszerzony
o ten postulat, co u³atwi tworzenie in-
westycji i sprzyja rozwojowi gmin.
Jakie s¹ obecne dzia³ania gminy po
za ekologi¹?
� Naszym g³ównym celem jest po-
zyskiwanie inwestorów i tworzenie
miejsc pracy. Staramy siê wykupy-
waæ grunty od w³a�cicieli prywat-
nych, aby przygotowaæ wiêksze te-
reny pod przysz³e inwestycje. Stwo-
rzyli�my system uchwa³ podatko-
wych, które gwarantuj¹ ulgi dla osób

tworz¹cych nowe miejsca pracy. Je-
¿eli chodzi o edukacjê to w zesz³ym
roku oddali�my do u¿ytku now¹, pe³-
no wymiarow¹ halê sportow¹ jak
równie¿ budynek dla gimnazjum
w Twardorzeczce. Nasza gmina zdo-
bywa od lat czo³owe miejsca wspó³-
zawodnictwie sportowym w powie-
cie. Chcê szczególnie podkre�liæ osi¹-
gniêcie, jakim by³o drugie miejsce
dru¿yny dziewcz¹t w turnieju koszy-
kówki. Jest to dowód na to, ¿e rów-
nie¿ w gminie wiejskiej wiele mo¿-
na osi¹gn¹æ. Stawiamy na o�wiatê,
dla dzieci organizowane s¹ dodatko-
we zajêcia z jêzyków obcych. Mamy
w naszej gminie wysoki poziom
awansu zawodowego nauczycieli, co
zwiêksza poziom kszta³cenia.
Dlaczego warto wypoczywaæ w Li-
powej?
� W strategii, jak¹ przyjêli�my mamy
zapisane has³o �Gmina Lipowa �
Oaza spokoju� Po³o¿enie naszej gmi-
ny jest atrakcyjne turystycznie szcze-
gólnie ze wzglêdu na s¹siedztwo Par-
ku Krajobrazowego. Jednocze�nie
nie chcieli�my siê daæ �zadeptaæ� tak
jak w przypadku Szczyrku i Wis³y.
Obecnie obserwujemy, ¿e ludzie
sprzedaj¹ dzia³ki w zat³oczonych
kurortach i kupuj¹ u nas ¿eby zaznaæ
spokoju. Bardzo liczymy na dalszy
rozwój dziêki inwestycji, jak¹ jest bu-
dowa drogi krajowej Katowice �
Zwardoñ. Mam nadzieje, ¿e arteria
komunikacyjna pozwoli nam pozy-
skaæ nowych inwestorów.
Proszê przybli¿yæ swoja sylwetkê
naszym czytelnikom.
�Funkcjê wójta sprawujê od 1993 roku.
Wykszta³cenie wy¿sze uzyska³em na
wydziale Prawa i Administracji Uni-
wersytetu �l¹skiego. Mam ¿onê Hali-
nê, trzech synów, £ukasza, Szymona
i Jakuba. Lubiê kontakt z natur¹, co wy-
nika po czê�ci z tego, ¿e ukoñczy³em
technikum ogrodnicze. Najlepiej wy-
poczywam u siebie, chocia¿ odwie-
dzam te¿ inne górskie regiony. Lubiê
wspólnie z ¿on¹ pracowaæ w ogrodzie.
Mam psa, koty i ptaki.
Dziêkujê za rozmowê
Rozmawia³ BART£OMIEJ £ÊCZEK

Pomnik po�wiêcony pamiêci mieszkañców Lipowej, Ostrego, S³otwin,
zamordowanych przez hitlerowców

Oczyszczalnia �cieków w Lipowej

Szko³a Podwstawowa imienia Krzysztofa Kamila Baczyñskiego w Lipowej

Ko�ció³ parafialny pod wezwaniem �w. Bart³omieja Aposto³a. Zbudowa-
ny w 1896 roku, konsekrowany w 1904 roku

Urz¹d Gminy w Lipowej



Czyste Gminy4

Gmina £êkawica

Ma³a Ojczyzna
Rozmowa z STANIS£AWEM BACZYÑSKIM  wójtem gminy £êkawica

So³ectwa: £êkawica, £ysina, Kocierz Moszczanicki, Kocierz Ry-
chwa³dzki, Okrajnik
Ludno�æ: 4 329
Powierzchnia: 42 km2

Wójt: Stanis³aw Baczyñski
Przew. Rady Gminy: Adam Jagosz
Urz¹d Gminy w £êkawicy
ul. Wspólna 24
34-321 £êkawica
tel. (33) 865 16 01; fax  865 17 01
www.lekawica.com.pl

Jak wygl¹da stan ekologii w gmi-
nie £êkawica?
� Ochronê �rodowiska rozumiem
szeroko. My�lê ¿e mamy dokona-
nia którymi mo¿emy siê pochwaliæ
i stan �rodowiska ulega systema-

tycznej poprawie. Ekologia i dzia-
³ania zmierzaj¹ce do poprawy sta-
nu �rodowiska obejmuj¹ trzy obsza-
ry: gospodarkê wodno � �ciekow¹,
odpady, powietrze. Je¿eli chodzi
o gospodarkê odpadami to w ostat-
nim okresie wprowadzili�my ry-
cza³towy system odp³atno�ci za ich
wywóz. Posuniêcie to spowodowa-
³o wzrost oddawanych odpadów
o 250 proc. Jest to wynik z którym
nie mo¿na dyskutowaæ. Je¿eli cho-

dzi o gospodarkê wodn¹ to muszê
powiedzieæ, ¿e do domów miesz-
kañców naszej gminy od lat dostar-
czana jest woda w pierwszej klasie
czysto�ci, której sk³ad nie zosta³
przez ostatnich 8 lat zakwestiono-
wany przez sanepid, co jest niew¹t-
pliwie powodem do dumy. Stan go-
spodarki �ciekowej równie¿ ulega
poprawie, rocznie pod³¹czamy do
sieci oko³o 100 budynków. W gmi-
nie trwa budowa oczyszczalni �cie-
ków. Wszystkie nasze dzia³ania
zmierzaj¹ do tego, aby by³o czy-
�ciej, lepiej, bardziej sanitarnie,

a wiêc mi³o i przyjemnie, w koñcu
jest to gmina z laurem, �Gmina
Przyjazna �rodowisku�.
Jakie s¹ bie¿¹ce dzia³ania podej-
mowane przez Pana i w³adze gmi-
ny?
� Przede wszystkim musimy siê
uporaæ ze skutkami kataklizmu,
jaki nawiedzi³ gminê 3 sierpnia br.,
kiedy mieli�my tutaj obfite grado-
bicie, wichry i ulewne deszcze.
Tak¿e wczoraj, 25 sierpnia, na te-

renie naszej gminy
wyst¹pi³y ulewne
deszcze, o niespoty-
kanej dotychczas
u nas sile. Wszyst-
kie te kataklizmy s¹
powodem znacz-
nych zniszczeñ
w infrastrukturze
gminnej, mam na
my�li mosty, drogi,
obiekty szkolne. Je-
¿eli chodzi o nasze
dzia³ania d³ugofalo-
we, to wymieniæ na-
le¿y tutaj przede
wszystkim próby
sprostania nowej sy-
tuacji, w jakiej siê
znale�li�my po
przyst¹pieniu Polski
do Unii Europej-
skiej. Sprostanie no-
wym wymaganiom,

nie jest rzecz¹ ³atw¹, poniewa¿ mu-
simy zarówno wyj�æ naprzeciw
oczekiwaniom mieszkañców jak
równie¿ prze-
strzegaæ uregulo-
wañ prawnych.
My�lê ¿e najlepiej
by³oby gdyby
podczas obecnej
kadencji uda³o siê
zakoñczyæ wszyst-
kie rozpoczête in-
westycje. Mam tu-
taj na my�li budo-
wê sieci kanaliza-
cyjnej, wodoci¹gu
i  oczyszczalni .
By³by to du¿y suk-
ces tej kadencji sa-
morz¹du.
Czy warto wypo-
czywaæ w £êka-
wicy?
� Najlepsz¹ rekla-
m¹ dla naszej
gminy jest has³o:
�Jasne niebo, czy-
sta woda, bujna

zieleñ.� Warto przyjechaæ w³a�nie
do £êkawicy, dlatego ¿e jest to jed-
na z ostatnich enklaw na ¿ywiec-

czy�nie, gdzie mo¿emy mówiæ
o nieska¿onym powietrzu i �ródla-
nej wodzie. Nasza gmina to najbar-
dziej zalesiony obszar ¿ywiecczy-
zny, 70 proc powierzchni to tereny
zielone. Mimo m³odego wieku na-
szej Ma³ej Ojczyzny mo¿emy po-
szczyciæ siê osi¹gniêciami i zna-
mienitymi miejscami w z³otej set-
ce samorz¹dów, w rankingach gmin
Województwa �l¹skiego i Powiatu
¯ywieckiego. Ponadto opracowali-
�my Nowy Plan Zagospodarowania
Przestrzennego, w którym przygo-
towali�my tereny, na których mo¿e
siê rozwijaæ dzia³alno�æ gospodar-
czo � przemys³owa jak równie¿ re-
kreacyjna, turystyczna i sportowo-
wypoczynkowa. Polecam: trasy tu-
rystyczne, Izbê Twórczo�ci, nowy

Ko�ció³, rezerwat przyrody i inne
atrakcje.
Jak wygl¹da stan edukacji w gmi-
nie?
� Po reformie o�wiaty i zwi¹zany-
mi z ni¹ wysokimi kosztami nast¹-
pi³y znaczne zmiany, które oce-
niam pozytywnie. Zjawiskiem,
któremu musimy obecnie sprostaæ
jest malej¹ca liczba urodzeñ,
a w zwi¹zku z tym uczniów. Za
piêæ lat w naszej gminie bêdziemy
mieli uczniów na jedno gimnazjum
i jedn¹ podstawówkê. Jak rozwi¹-
zaæ ten problem i jakich zmian
dokonaæ to pytanie, z którym
zmierzyæ siê bêd¹ musieli radni
gminni nastêpnej kadencji.
Proszê powiedzieæ naszym czytel-
nikom kilka s³ów o sobie.
� Mieszkam w £êkawicy od uro-
dzenia. Jestem ¿onaty z Zofi¹,
mamy dwoje dzieci, córkê Barbarê
i syna Szczepana. Mam wykszta³-
cenie wy¿sze. Moje zami³owanie to
sport, turystyka i Ma³a Ojczyzna.
Dziêkujê za rozmowê
Rozmawia³: BART£OMIEJ £ÊCZEK

Widok na wie¿ê Ko�cio³a pod wezwaniem �w. Micha³a Archanio³a

Hala widowiskowo � sportowa �Pod Czohem� imienia Ojca Micha³a To-
maszka w £êkawicy

Pomnik ku czci poleg³ym bohaterom za wolno�æ
ojczyzny 1914 � 1918 , 1939 � 1945

Projekt plastycznego wystroju elewacji oczyszczalni
w £êkawicy

Brama wej�ciowa do ko�cio³a parafialnego pod we-
zwaniem �w. Micha³a Archanio³a
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Gmina  £odygowice
So³ectwa: Bierna, £odygowice, Pietrzykowice, Zarzecze
Ludno�æ:  13 400
Powierzchnia: 36 km2

Wójt: Tadeusz Handerek
Przew. Rady Gminy: Stanis³aw Stec
Urz¹d Gminy w £odygowicach
ul. Pi³sudskiego 75
34-325 £odygowice
tel. 863-15-87, 863-17-40; fax 863-13-03,
www.lodygowice.pl

Ekologia siê op³aca

Dlaczego gmina £odygowice przy-
st¹pi³a do Zwi¹zku Miêdzygminne-
go ds. Ekologii?
� Przede wszystkim dlatego aby
wspólnie z pozosta³ymi gminami
powiatu ¿ywieckiego wypracowaæ
rozwi¹zania dla gospodarki �cieko-
wej. Mamy �wiadomo�æ tego, ¿e
efekty dzia³añ proekologicznych s¹
najlepiej widoczne wtedy gdy dzia-
³ania podejmowane s¹ na szersz¹ ska-
lê. ¯ywiecczyzna bêdzie regionem
o wysokim standardzie ekologii tyl-
ko wtedy gdy wszystkie okoliczne
gminy bêd¹ posiada³y nowoczesn¹
sieæ kanalizacyjn¹ i oczyszczalnie
�cieków.
Jak Pan ocenia potrzebê istnienia
Zwi¹zku?
� Moja ocena jest zdecydowanie na
tak. Sam by³em inicjatorem powsta-
nia tego Zwi¹zku, zasiada³em w Za-

rz¹dzie. Wiele ju¿ zosta³o osi¹gniê-
te. Mo¿emy siê pochwaliæ nowocze-
snym zak³adem utylizacji odpadów.
Jest to wysypisko wzorcowe wielo-
krotnie nagradzane miêdzy innymi
przez Eko � Fundusz i Narodowy
Fundusz Ochrony �rodowiska.
Jakie projekty proekologiczne zo-
sta³y zrealizowane dotychczas
w gminie £odygowice?
� Jednym z pierwszych dzia³añ po-
dejmowanym przez Zwi¹zek by³a bu-
dowa sieci gazowej. £odygowice
jako jedna z pierwszych gmin zosta-
³a zgazyfikowana. Magistrala gazo-
wa zosta³a podci¹gniêta z miejsco-
wo�ci Meszna. Dotychczas w naszej
gminie wybudowali�my oko³o 160
km sieci gazowej. Dzi� oko³o 20 proc.
gospodarstw w naszej gminie ogrze-
wa domy w³a�nie gazem.
Czy mieszkañcy odczuwaj¹ pozy-
tywne skutki dzia³añ proekologicz-
nych?
� My�lê ¿e tak. Zarówno budowa
wspólnego du¿ego wysypiska �mie-
ci jak równie¿ gazyfikacja przyczy-
ni³y siê do poprawy standardu ¿ycia.

Rozmowa TADEUSZEM HANDERKIEM wójtem gminy £odygowice
Jednocze�nie prowadzimy program
segregacji �mieci u �róde³. Ka¿de go-
spodarstwo zaopatrywane jest
w cztery rodzaje worków na �mieci

do których mieszkañcy segreguj¹ od-
pady. Nastêpnie Zak³ad Gospodarki
Komunalnej odbiera �mieci. Ka¿dy
dom posiada w³asn¹ kartotekê, ewi-

dencjonujemy
wielko�æ odpa-
dów. My�lê ¿e ta-
kie rozwi¹zanie
jest równie¿ du-
¿ym udogodnie-
niem, mieszkañ-
cy nie musz¹ ju¿
sami martwiæ siê
o wywóz i utyli-
zacje �mieci.
Jak wygl¹da
sprawa op³at za
wywóz �mieci?
� W tym roku
zosta³a wprowa-

dzona op³ata rycza³towa za wywóz
�mieci. Z ka¿dym mieszkañcem, któ-
ry chcia³ uczestniczyæ w programie
segregacji zosta³a podpisana umowa.
Do gospodarstw domowych na tere-
nie gminy wysy³ali�my kurierów

z gotowymi wzorami umów do pod-
pisania, wiêc mieszkañcy nie musie-
li siê fatygowaæ do Urzêdu Gminy.
Tylko kilku mieszkañców nie zdecy-
dowa³o siê podpisaæ umowy, od nich

za¿¹damy przedstawienia umowy,
rachunku podpisanego z inn¹ firm¹
wywo¿¹c¹ �mieci. My�lê ¿e nasza
propozycja by³a pod tym wzglêdem

du¿o bardziej op³acalna, proekolo-
giczna i przede wszystkim prostsza.
Jaki jest stan ekologii w gminie?
� Niedawno Rada naszej gminy pod-
jê³a uchwa³ê dotycz¹c¹ darmowego
odbioru odpadów
eterni towych.
Gmina podpisa³a
umowê z firm¹
maj¹c¹ koncesjê
na utylizacjê ta-
kich odpadów
Utylizacja eterni-
tu to koszt oko³o
400 z³otych od
tony. W tym roku
wydali�my na ten
cel ju¿ oko³o 20
tys. z³otych. Eter-
nit który zosta³
odebrany od 30
g o s p o d a r s t w,
a nie zosta³ wy-
rzucony do lasu, to du¿y zysk dla �ro-
dowiska.
Dlaczego gmina zdecydowa³a siê p³a-

ciæ za utylizacjê?
� Zauwa¿yli�my
¿e wielu miesz-
kañców wymie-
nia eternit na inne
pokrycie da-
chów. Stary ma-
teria³ by³ wywo-
¿ony do lasu i za-
gra¿a³ �rodowi-
sku. Ciê¿ko by³o
zwalczaæ ten pro-
ceder dlatego
Rada Gminy
podjê³a uchwa³ê
p o z w a l a j ¹ c ¹
p r z e z n a c z y æ

okre�lone �rodki na ten cel. By³o to
dzia³anie niezbêdne bior¹c pod uwa-
gê nasz¹ troskê o stan ekologii i fakt
¿e w oko³o 30 proc. budynków eter-
nit zostaje zamieniony na blachê.

A co z sieci¹ wodoci¹gow¹?
� Muszê powiedzieæ ¿e kwestia ta
jeszcze 10 lat temu stanowi³a du¿y
problem, mieli�my niedobór wody
w gminie. Obecnie sytuacja wygl¹-
da znacznie lepiej. W przeci¹gu ostat-
nich sze�ciu lat
po³o¿yli�my oko-
³o 240 km sieci
wodoci¹gowej.
Wodê obecnie
p o z y s k u j e m y
z naszych lokal-
nych �róde³, jak
równie¿ kupuje-
my od Miejskie-
go Przedsiêbior-
stwa Wodoci¹-
gów i Kanaliza-
cji w ¯ywcu.
W gminie mamy
trzy nowoczesne
przepompownie.
Sieæ wodoci¹go-
w¹ w 30 proc. sfinansowana zosta³a
ze sk³adek mieszkañców, 40 proc.
z Agencji Restrukturyzacji i Moder-
nizacji Rolnictwa, a pozosta³¹ czê�æ
z bud¿etu gminy.
Jak jest z turystyk¹ w gminie?
� £odygowice to gmina o zró¿nico-
wanym turystyczno � rolniczo � prze-

mys³owym charakterze. Mamy miej-
scowo�æ typowo turystyczn¹ jak¹ jest
Zarzecze. W Pietrzykowicach wiele
nieruchomo�ci jest wykupywane
przez �l¹zaków i Warszawiaków któ-
rzy buduj¹ tam domy letniskowe.
Aby zachêciæ turystów musimy dbaæ
o stan ekologii i �rodowiska. Gazy-
fikacja i kanalizacja zwiêkszy³y
atrakcyjno�æ gruntów pod budowê
domów. Równie¿ drogi które zosta³y
zbudowane w ostatnich latach u³a-
twiaj¹ poruszanie siê po gminie.
A jak wygl¹da sieæ kanalizacyjna
w £odygowicach?
� W najbli¿szym czasie Zwi¹zek pla-
nuje rozpoczêcie przetargu na budo-
wê sieci kanalizacyjnej. W przeci¹-
gu czterech lat chcemy w znacznym
stopniu rozbudowaæ infrastrukturê
kanalizacyjn¹. Projekt obejmuje u³o-
¿enie oko³o 200 km rur, co stanowi
10 proc. warto�ci inwestycji podej-
mowanych przez Zwi¹zek w tym za-
kresie.

W jakim kierunku powinny pój�æ
dalsze dzia³ania Zwi¹zku?
� Po zakoñczeniu prac zwi¹zanych
z kanalizacj¹ poszczególnych gmin
powinni�my jako grupa rozwijaæ pro-
jekty o charakterze ekologicznym jak

równie¿ staraæ siê pozyskiwaæ fun-
dusze europejskie.
Jakie inwestycje s¹ obecnie realizo-
wane w gminie?
� Rozpoczêli�my budowê hali wido-
wiskowo � sportowej przy szkole
w £odygowicach Dolnych. Znajdo-
waæ siê bêd¹ w niej cztery boiska do
siatkówki i pe³no wymiarowe boisko
do koszykówki. Sta³a widownia w no-
wym obiekcie bêdzie mog³a ugo�ciæ
350 osób. Budowê w stanie surowym
chcemy zakoñczyæ jesieni¹ bie¿¹ce-
go roku, a oddaæ do u¿ytku we wrze-
�niu roku przysz³ego. Kiedy zakoñ-
czymy budowê tej sali bêdziemy mieli
modelow¹ strukturê szkó³ gdzie przy
ka¿dym obiekcie tego typu znajdowaæ
siê bêdzie sala gimnastyczna.
Dlaczego warto odwiedziæ w³a�nie
£odygowice?
� Poza dogodn¹ lokalizacj¹ w pobli¿u
Jeziora ¯ywieckiego, wskaza³bym na
szereg innych czynników. Przede
wszystkim mo¿liwo�æ zakupu dzia³ki
z dostêpem do rozwiniêtych sieci wo-
doci¹gowej, gazowej i telefonicznej.
Rozwiniêta sieæ dróg to równie¿ nasz
atut. Ponadto £odygowice w odró¿nie-
niu od wiêkszych miejscowo�ci to teren
gdzie mo¿na za¿yæ wiêcej spokoju.
Proszê powiedzieæ naszym czytelni-
kom kilka s³ów o sobie.
� Jestem z rocznika1957, mam ¿onê
trójkê dzieci, dwóch synów i córkê.
Starszy syn uczêszcza do liceum
sportowego, m³odszy i córka chodz¹
do gimnazjum. W rodzinie wszyscy
przejawiaj¹ talenty muzyczne, graj¹
na instrumentach. Ja sam jestem
cz³onkiem kapeli podwórkowej
w której gram na gitarze. Lubiê ak-
tywny wypoczynek, biegam dwa razy
w tygodniu, je¿d¿ê na nartach, p³y-
wam na ¿aglówkach, mam patent
sternika. My�lê ¿e sport i muzyka to
dobry sposób na to aby siê zrelakso-
waæ, odpocz¹æ. Jako wójt gminy pra-
cuje od roku 1989, wiêc ju¿ 16 lat.
Dziêkujê za rozmowê.
Rozmawia³ BART£OMIEJ £ÊCZEK

Ko�ció³ parafialny �wiêtych Aposto³ów Szymona i Judy Tadeusza. Wybu-
dowany w latach 1634 � 1636. Ko�ció³ jednonawowy w kszta³cie krzy¿a,
zbudowany z bali modrzewiowych .  W wie¿y ko�cio³a zawieszone s¹ trzy
dzwony: �Ave Maria�; ��w. Juda Tadeusz� i �Chrystus Król�

Nowa hala sportowa przy Szkole Podstawowej
i Gimnazjum w Pietrzykowicach

Zespó³ zamkowo � pa³acowy w £odygowicach

Gospodarstwo agroturystyczne w Pietrzykowicach

Nowa szko³a w £odygowicach Dolnych
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Gmina  Radziechowy-Wieprz
Wsie: Radziechowy, Przybêdza, Wieprz, Brzu�nik, Bystra, Juszczyna
Ludno�æ: 12 380
Powierzchnia: 66 km2

Wójt: Aleksander Kaletka
Przewodnicz¹cy  Rady Gminy: Edward Dudek
Urz¹d Gminy w Radziechowy-Wieprz
Wieprz 700
34-381 Radziechowy
tel. 867-66-10, fax. 867-66-11
www.radziechowy-wieprz.pl

Dlaczego stali�cie siê cz³onkiem
Zwi¹zku Miêdzygminnego ds.
Ekologii?
� Dla nas wa¿ne jest to, aby �ro-
dowisko, w którym ¿yjemy by³o
czyste, dlatego od samego pocz¹t-
ku stawiamy na ekologiê. Radzie-
chowy�Wieprz to du¿a gmina,
g³ównie mamy tutaj domy jedno-
rodzinne, w których system gospo-
darki �ciekowej jest zró¿nicowa-
ny. Stare nieszczelne szamba po-
woduj¹ degradacjê �rodowiska, za-
nieczyszczenie dlatego staramy siê
realizowaæ program ochrony �ro-
dowiska i modernizacji sieci kana-

lizacyjnej. Inwestycje to przede
wszystkim koszty, Zwi¹zek Miê-
dzygminny to jedna z form pozy-
skiwania funduszy. Jednocze�nie
staramy siê samodzielnie pozyski-
waæ odpowiednie �rodki. W 2003
roku korzystaj¹c z w³asnych �rod-
ków zbudowali�my cze�æ kanali-
zacji so³ectwa Bystra.
Jak jest z ekologi¹ w gminie?
� Je¿eli chodzi o kanalizacjê, to
mamy skanalizowane 80 proc so-
³ectwa Wieprz i 50 proc so³ectwa
Radziechowy, 40 proc so³ectwa
Brzu�nik. Pozosta³o nam do skana-
lizowania so³ectwo Przybêdza, do-

Doj�æ do konsensusu
Rozmowa z ALEKSANDREM KALETK¥ wójtem gminy
Radziechowy � Wieprz

koñczenie so³ectw Bystra, Brzu-
�nik, skanalizowanie pozosta³ych.
Gmina jest obecnie w 50 proc ska-
nalizowana. Podjêli�my równie¿
dzia³ania zmierzaj¹ce do zgazyfi-
kowania gminy. Jednak dzia³ania te
zosta³y zahamowane ze wzglêdu na
zmiany warunków przedstawio-
nych przez firmê PEGENIGE, re-
jon dystrybucji w Zabrzu. Mamy w
naszej gminie stacjê dystrybucji
rozprê¿n¹, od nas mia³ byæ ci¹gniê-
ty gazoci¹g w kierunku Korbielo-
wa, Koszarawy. Jednak spó³ka z
Zabrza wycofa³a siê z pierwotnych
ustaleñ. Mieli�my p³aciæ za gaz w
zale¿no�ci od zu¿ycia w poszcze-
gólnych obiektach jednak spó³ka z
Zabrza chcia³a aby�my p³acili za z
góry ustalon¹ ilo�æ gazu, którego
ilo�æ przekracza³aby znacznie na-
sze zapotrzebowanie. Mnie jako
wójtowi nie wolno podpisaæ umo-
wy niekorzystnej dla gminy. Obec-
nie nie wycofujemy siê z gazyfika-

cji, ale musimy doj�æ do konsensu-
su i wypracowaæ dobre warunki.
Jakie inwestycje zosta³y zrealizo-
wane w ramach istnienia gminy
w Zwi¹zku?
� W ramach Zwi¹zku zrealizowa-
na zosta³a sieæ g³ówna gazoci¹gu,
który skoñczy³ siê na terenie gmi-
ny Radziechowy � Wieprz. Ponad
to uwa¿am, ¿e du¿ym sukcesem
obecnej kadencji w³adz samorz¹-
dowych na ¯ywiecczy�nie jest to,
¿e uda³o siê tak zorganizowaæ
strukturê Zwi¹zku, i¿ potrafi on
efektywnie pozyskiwaæ fundusze
na nowe inwestycje.

Jakie s¹ bie¿¹ce i planowane
dzia³ania gminy?
� Czekamy na uruchomienie inwe-
stycji, jak¹ bêdzie budowa kanali-
zacji, ma to nast¹piæ w przysz³ym
roku. Obecnie koñczymy ociepla-
nie budynków w gminie, wymieni-
li�my stolarkê okienn¹ i drzwiow¹
w budynkach takich jak szko³y, sale
gimnastyce, domy ludowe. W naj-
bli¿szym okresie bêdziemy konty-
nuowaæ regulacjê potoku Wie�nik,
który przez dwa lata by³a wstrzy-
mywana przez ekologów. Sta³o siê
to jedn¹ z przyczyn du¿ych strat
podczas tegorocznej powodzi. Uda-
³o siê nam wynegocjowaæ warun-
ki, jest pozwolenie, budowa bêdzie
realizowana. Ponadto wspó³finan-

sujemy regulacjê potoku Foszczy-
na w Wieprzu.

Czy negocjacje z ekologami by³y
trudne?
� Moim zdaniem ustawodawstwo,
które posz³o w kierunku ochrony

�rodowiska da³o
bardzo du¿e przy-
wileje dla grup,
s towarzyszeñ,
mianuj¹cych siê
ekologicznymi, a
które nie licz¹ siê
z konsekwencja-
mi spo³ecznymi
swoich dzia³añ.
Stowarzyszenia
te wywieraj¹ pre-
sje i nie ponosz¹
odpowiedzialno-
�ci za swoje dzia-

³ania. W terenie zwartej zabudowy
gdzie nasyp drogi powiatowej znaj-
duje siê od 4 do 7 metrów nad rzek¹
�ekolodzy� domagali siê ³agodnych
doj�æ do rzeki, wysiedlenia czê�ci te-
renów, specjalnych progów. Kontakt
ze Stowarzyszeniem na Rzecz Zie-
mi z O�wiêcimia, które blokowa³o
nasz¹ inwestycjê by³ fatalny, prezes
nie pojawia³ siê na umówionych
spotkaniach.
Jakie miejsce zajmuje ekologia w
planach gminy?
� Ekologia zajmuje bardzo wa¿-
ne miejsce w naszych planach,
uwa¿am ¿e od ekologii nale¿y za-
cz¹æ. Wspieramy dzia³ania pro-
ekologiczne, które z jednej stro-

ny polepszaj¹ stan �rodowiska, a
z drugiej pozwalaj¹ gminie siê
rozwijaæ i u³atwiaj¹ ¿ycie jej
mieszkañców. Ponadto ekologia
to podstawa dla rozwoju tury-
stycznego naszego regionu.
Wspólnie z s¹siednimi gminami
tworzymy �cie¿ki rowerowe.
Uda³o nam siê wyeksponowaæ od
strony Radziechowy górê Maty-
skê. Obecnie jeste�my na etapie
rozmów o pozyskanie funduszy
na budowê �cie¿ek po stronie
Brzu�nika, Bystrej,  Wieprza.
Równie¿ podczas planowania
dróg rolniczych wpisujemy je w
istniej¹ce szlaki rowerowe.
Proszê siê przedstawiæ naszym
czytelnikom.
� Z wykszta³cenia jestem in¿ynierem
budownictwa l¹dowego, specjalizacja
drogi, mosty, lotniska. Ukoñczy³em
Politechnikê �l¹sk¹ w Gliwicach wy-
dzia³ Budownictwa. Ponadto ukoñ-
czy³em studia podyplomowe z zakre-
su zarz¹dzania firm¹ na Akademii
Ekonomicznej w Katowicach, nie zdo-
by³em dyplomu bo by³a to moja for-
ma dokszta³cania. Obecnie przygoto-
wujê siê do egzaminu pañstwowego
z szacowania nieruchomo�ci. Jestem
¿onaty, mam trójkê dzieci, w tym roku
powiêksza mi siê rodzina. Interesujê
siê sportem, szczególnie narciar-
stwem, p³ywaniem i kolarstwem. Lu-
biê dobr¹ ksi¹¿kê.
Dziêkujê za rozmowê.
Rozmawia³: BART£OMIEJ £ÊCZEK

Prace dzieci na konkurs �Przyroda to MY� ; �Smutne to zaprawdê ale przy-
roda oskar¿a cz³owieka� eksponowane w Urzêdzie Gminy Radziechowy�
Wieprz

Urz¹d Gminy Radziechowy � Wieprz

Ko�ció³ pod wezwaniem �w. Marcina w Radziechowym

Zabytkowy wóz stra¿acki Ochotniczej Stra¿y Po¿arnej w Radziechowym
z 1928 roku

Boisko dru¿yny LKS Radziechowy
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¯ywiec jest siedzib¹ Zwi¹zku
Miêdzygminnego ds. Ekologii.
Jaka jest rola miasta jako gospo-
darza i cz³onka zwi¹zku?
� ̄ ywiec to centralne miasto regio-
nu, siedziba powiatu skupiaj¹ siê
tutaj wszystkie drogi. Specyficzna
rola ¯ywca wynika z dwóch fak-
tów. Po pierwsze Jezioro ¯ywiec-
kie do którego, wp³ywaj¹ lokalne
rzeki takie jak Koszarawa, So³a.
Oczywistym jest wiêc ¿e ¯ywiec
sta³ siê cz³onkiem Zwi¹zku Miê-
dzygminnego ds. Ekologii i trudno
by by³o realizowaæ ten projekt bez
naszego w nim uczestnictwa. Po
drugie ¯ywiec jest miastem o naj-

wiêkszej liczbie mieszkañców wiêc
stan ekologii w regionie w du¿ym
stopniu zale¿y od naszych dzia³añ.
Ponadto nale¿y dodaæ ¿e w ¯ywcu
mie�ci siê Miejskie Przedsiêbior-
stwo Wodoci¹gów i Kanalizacji,
które obs³uguje nie tylko miasto
¯ywiec ale równie¿ okoliczne gmi-
ny, takie jak: £odygowice, Radzie-
chowy � Wieprz, �winna.
A jak wygl¹da stan ekologii
w mie�cie?
� Je¿eli chodzi o nasze miasto to
praktycznie 70% jest skanalizowa-
ne. Sieci kanalizacyjnych brakuje
nam tylko w dzielnicach: Podlesie,
Oczków, Moszczanica. Na mapie
istnieje wprawdzie kilka plam, tam
gdzie nie ma sieci kanalizacyj-
nych, ich wype³nienie to zadanie
na najbli¿szy okres czasu. Obec-
nie trwaj¹ prace nad przedsiêwziê-
ciem, jakim jest uzbrojenie ogrom-
nej dzielnicy Koleby � Kocurów
w sieæ kanalizacyjn¹ i wodoci¹go-
w¹. Na pocz¹tku swojej kadencji
postawi³em na ekologiê. G³ównym

Gmina  ¯ywiec
Ludno�æ: 32 000
Powierzchnia: 50 km2

Burmistrz:  Antoni Szlagor
Przewodnicz¹cy Rady Miejskiej: Janusz Kud³acik
Urz¹d Miasta w ¯ywcu
ul. Powstañców �l¹skich 9
34-300 ̄ ywiec
tel. 861-23-57, fax. 861-39-17
www.zywiec.plRozmowa z ANTONIM SZLAGOREM  burmistrzem ¯ywca.

Postawi³em na ekologiê
moim zadaniem by³a budowa in-
frastruktury wodno � kanalizacyj-
nej. Podjête plany s¹ konsekwent-

nie realizowane. Muszê powie-
dzieæ ¿e o ile dotychczas w rzece
Koszarawie nie mo¿na siê by³o k¹-

paæ, tak obecnie po
zrobieniu sieci ka-
n a l i z a c y j n e j
w dzielnicy Spo-
rysz, w górnej czê-
�ci rzeki mo¿na za-
¿ywaæ k¹pieli.
Jakie jest znaczenie
ekologii dla miasta?
� Odpowied� jest
krótka: bardzo wa¿-
ne. ̄ ywiec to miasto
le¿¹ce w kotlinie co
powoduje, ¿e wa¿-
nym jest aby�my
mieli czyste powie-
trze. Dlatego oprócz
dzielnic Oczków
i Sporysz ca³e mia-
sto jest zgazyfiko-
wane, a obecnie
przygotowujemy siê
do gazyfikacji wy-
mienionych czê�ci

miasta. Promujemy ekologiczne
�ród³a ciep³a, przygotowujemy
program, który mia³by
sk³oniæ mieszkañców do
przej�cia na ekologiczne
�ród³a ogrzewania.
W uchwale Rady Miej-
skiej zwalniamy z podat-
ku od nieruchomo�ci
osoby które przejd¹
z konwencjonalnego
sposobu ogrzewania, na
ogrzewanie gazem lub
olejem opa³owym. Rów-
nie¿ sieci kanalizacyjne
to niezwykle wa¿na
sprawa. Chcemy ¿eby
Jezioro ¯ywieckie by³o
czystym i przyjaznym
miejscem. Je¿eli chodzi
o �mieci to prowadzimy
segregacjê u �róde³.
Jakie powinny byæ za-
dania Zwi¹zku po upo-
raniu siê z pracami
zwi¹zanymi z kanaliza-
cj¹ gmin?

� Pomijaj¹c innego rodzaju dzia³a-
nia ekologiczne Zwi¹zek mo¿e zaj-
mowaæ siê turystyk¹. Wspólnie

mo¿na na terenach kilku gmin bu-
dowaæ na przyk³ad �cie¿ki rowero-
we. My�lê ¿e zrealizowanie wa¿-
nego celu jakim jest kanalizacja nie
tylko pozwoli zwiêkszyæ czysto�æ
�rodowiska w którym ¿yjemy, ale
równie¿ sk³oni nas do dalszych
dzia³añ proekologicznych.
Jakie s¹ bie¿¹ce projekty realizo-
wane w mie�cie?
� Praktycznie ca³e miasto jest obec-
nie w przebudowie. Remontujemy
wszystkie najwa¿niejsze drogi
w mie�cie. Wykonujemy projekty
wszystkich dróg w których by³y k³a-
dzione sieci kanalizacyjne, wodoci¹-
gowe i gazowe. Tak jak ju¿ powie-
dzia³em k³adziemy sieci wodno �
kanalizacyjne w dzielnicach: Kole-
by, Kocurów, Zab³ocie na osiedlach:
Beskidzka i Na Wzgórzu. Trwaj¹
prace remontowe na terenie starego
Zamku i parku Habsburgów. Rozbu-
dowujemy basen miejski, przystoso-
wuj¹c go do korzystania przez oso-
by niepe³nosprawne. Inwestycja po-
zwoli na zatrzymanie naszych
mieszkañców którzy dotychczas
wyje¿d¿ali na basen do Wis³y, jak

równie¿ na pozyska-
nie turystów z in-
nych miejscowo�ci.
Nied³ugo zostanie
ukoñczony remont
zabytkowego ratu-
sza.
A co ze szko³ami?
� Obecnie koñczy-
my remont gimna-
zjum numer dwa,
szkó³ podstawo-
wych numer piêæ
i trzy. Wykonujemy
projekt na budowê
hali widowiskowo
� sportowej przy
gimnazjum numer
jeden. Opracowany
zosta³ projekt budo-
wy takiej samej hali
przy szkole podsta-
wowej i gimnazjum
numer trzy w Spo-
ryszu.
Pracujecie nad popraw¹ jako�ci
dróg, a czy planowane jest prze-
niesienie ruchu drogowego poza
centrum miasta?

� Tak. Obecnie wraz z Urzêdem
Marsza³kowskim chcemy zbudowaæ
dwie g³ówne obwodnice w rejonie
naszego miasta: na Kraków i Kor-
bielów. Trwaj¹ prace wykonywane
przez firmê Tesco, która buduje ron-
do i drogê, która w przysz³o�ci bê-
dzie czê�ci¹ obwodnicy na Korbie-
lów. Wi¹¿e siê to z przebudow¹ sta-
rego mostu i budow¹ bezkolizyjne-
go skrzy¿owania, wyprowadzaj¹ce-
go ruch uliczny na ulicê Witosa.
Rozbudowa infrastruktury drogowej
to jedno z dzia³añ koniecznych dla
dalszego rozwoju miasta. Ponadto
musimy roz³adowaæ zwiêkszaj¹cy
siê ruch aby unikn¹æ ca³kowitego za-
korkowania miasta. Jest to zadanie
niezwykle wa¿ne bior¹c pod uwa-
gê, ¿e ju¿ teraz po wybudowaniu
w Jele�ni drugiego Zak³adu ¯ywiec
Zdrój przez miasto codziennie prze-
je¿d¿a dodatkowe 60 tirów.
A jak wygl¹da sprawa rozwoju
osiedli mieszkalnych?

� Spó³dzielnia Mieszkaniowa �Gro-
nie� i Towarzystwo Budownictwa
Spo³ecznego wykonuj¹ ocieplenia
swoich budynków mieszkalnych. Po-
zwoli to na zwiêkszenie oszczêdno-

�ci ciep³a co równie¿
jest dzia³aniem pro-
ekologicznym. Chce-
my tak¿e upiêkszyæ
osiedla, tak aby by³y
one przyjazne dla
mieszkañców.
Czy ¯ywiec to
m i e j s c o w o � æ
atrakcyjna pod
wzglêdem tury-
stycznym?
� My�lê ¿e atrakcyj-
ne po³o¿enie nasze-
go miasta miêdzy
górami, s¹siedztwo
Jeziora ¯ywieckie-
go, jak równie¿ roz-
budowana sieæ ko-
munikacyjna czyni
¯ywiec doskona³ym
miejscem dla wypo-
czynku jak równie¿

baz¹ wypadow¹ dla zwiedzania in-
nych miejscowo�ci regionu. W sa-
mym ̄ ywcu do obejrzenia jest wie-
le atrakcji powsta³ych w okresie po-
nad 700 letniej historii naszego gro-
du. Mo¿emy pochwaliæ siê liczny-
mi pensjonatami jak równie¿ do-
skona³¹ kuchni¹ o lokalnym cha-
rakterze.
Proszê przybli¿yæ swoj¹ sylwet-
kê naszym czytelnikom.
� W samorz¹dzie dzia³am od 1990
roku, na pocz¹tku by³em wiceprze-
wodnicz¹cym, a nastêpnie przewod-
nicz¹cym Rady Miejskiej w ¯ywcu.
Od 2002 roku jestem burmistrzem
miasta. Interesuje mnie literatura i ki-
nematografia o tematyce wojennej.
Wypoczywam równie¿ aktywnie,
w zimie je¿d¿¹c na nartach. Mam
¿onê i córkê która jest ju¿ mê¿atk¹,
i prowadzi w³asne gospodarstwo.
Dziêkujê za rozmowê.

Rozmawia³ BART£OMIEJ
£ÊCZEK

Dzwonnica zbudowana z kamienia w latach 1723 -
1724  staraniem Franciszka Wielopolskiego

Ko�ció³ pod wezwaniem �w. Krzy¿a � nazywa-
ny równie¿ ko�cio³em Trzech Krzy¿y. Zbudo-
wany z kamienia w stylu gotyckim, zosta³ roz-
budowany w okresie baroku

Budynek stra¿y po¿arnej

Rynek. Po jego wschodniej stronie znajduje siê remontowany Ratusz. O go-
dzinie 12:00 rozlega siê hejna³ ¿ywiecki
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